



Butlletí informatiu de l'Observatori per a la Igualtat de la UAB

Recull de notícies, jornades, congressos i seminaris

Núm. 7 – 04/2011

SUMARI

L'Observatori	1
Agenda	1
Recull de premsa.....	3
UNIVERSITAT I IGUALTAT	3
GÈNERE	4
Violència de gènere.....	4
Conciliació vida laboral i familiar	5
Discriminació en el treball	5
Desigualtat per raó de sexe.....	5
Accions i polítiques	6
Visibilització.....	6
DISCAPACITAT	7
Accessibilitat	7
Discriminació.....	7
Accions i polítiques	7
Visibilització.....	8

Contacte:
observatori.igualtat@uab.es

L'Observatori

Tota l'actualitat de l'Observatori per a la Igualtat de la UAB

Curs d'introducció de la perspectiva de gènere en la docència universitària

Durant els dies 20 i 21 de juny s'impartirà el curs "Introducció de la perspectiva de gènere en la docència universitària", organitzat per l'Observatori per a la Igualtat i l'IDES, la Unitat d'Innovació Docent en Educació Superior de la Universitat Autònoma de Barcelona. [+]

Es publica la Guia de Contingut Digital Accessible

El Grup d'Investigació en Interacció Persona Ordinador i Integració de Dades (GRIHO) de la Universitat de Lleida ha publicat la *Guia de Contingut Digital Accessible*, que pretén ser una eina per ajudar a fer accessibles tots els documents i continguts i digitals. [+]

L'Observatori assisteix a la II Jornada UNIDISCAT

El 4 de maig es va celebrar la segona edició de les jornades Universitat i Discapacitat de Catalunya, atesa per les principals personalitats de l'àmbit. Es va discutir sobre les dificultats d'accés a la universitat i les necessitats d'adaptacions i dissenys per a tothom. També va comptar amb testimonis directes d'alumnat universitari amb discapacitat. [+]

Agenda

Properes jornades, congressos, conferències, cursos i seminaris

Convocatòria 2010 dels premis "Instituto de la Mujer-Consejo Superior de Deportes". Es poden presentar candidatures fins al **20 de maig de 2011**, i la resolució s'emetrà l'1 de juny de 2011.

"Tourisme pour Tous: défis et opportunités pour les autorités locales et régionales", organitzat per l'OTIS en col·laboració amb la regió Jämtland Härjedalen (Suècia). L'esdeveniment tindrà lloc el **26 i 27 de maig de 2011**, a Östersund (Suècia).

19a Mostra Internacional de Films de Dones de Barcelona, organitzada per la Filmoteca de Catalunya, l'Espai Francesca Bonnemaison i el Centre de Cultura Contemporània de Barcelona. La mostra se celebrarà del **26 de maig al 5 de juny de 2011**, a Barcelona.

Exposició "La Lluita per l'oportunitat de viure. La història de les dones durant la segona República, la guerra, el franquisme i la construcció de la democràcia", organitzada conjuntament per l'Institut Català de les Dones i el Memorial Democràtic, i acollida per la Universitat de Girona. L'exposició podrà veure's del **27 de maig al 16 de juny de 2011**, a

la Facultat de Ciències Econòmiques i Empresarials de la Universitat de Girona.

XV Premio "Leonor de Guzmán", organitzat per la Càtedra de Estudios de las Mujeres Leonor de Guzmán (Universidad de Córdoba). Es poden presentar propostes fins al **31 de maig de 2011**.

Convocatòria pel **V premio de Investigación de Historia de las Mujeres**, organitzat per l'Asociación Española de Investigación de Historia de las Mujeres (AEIHM). Es podran presentar propostes fins al **31 de maig de 2011**, i el fallo s'emetrà a l'octubre.

Concurs europeu de cartells amb el lema "No a la violència contra la dona", organitzat pel Centre Regional d'Informació de les Nacions Unides per l'Europa Occidental (UNRIC), en col·laboració amb ONU-Dones. Es poden presentar propostes fins al **31 de maig de 2011**.

Programa Fundación Manpower / HP Integra pel desenvolupament professional d'universitaris amb discapacitat. Es pot realitzar la inscripció fins al **31 de maig de 2011**.

L'Institut Català de les Dones obre la **convocatòria de subvencions** a entitats per a la realització de projectes d'utilitat pública o interès social per promoure la igualtat efectiva de dones i homes. Es poden presentar propostes fins al **3 de juny de 2011**.

Convocatòria oberta d'ajuts per a formació i recerca en estudis de dones i gènere a la Universitat de Girona. Es poden presentar sol·licituds fins al **3 juny de 2011**.

"RESNA/ICTA 2011 - dvancing Technologies for an Aging Society" (Tecnologies avançades per una societat que envelleix), organitzat pel Festival of International Conferences on Caregiving, Disability, Aging and Technology (FICCDAT). L'esdeveniment se celebrarà del **5 al 8 de juny de 2011**, a Toronto (Canadà).

"Interculturalitat, gènere i educació", conferència final del màster d'Educació per a la Ciutadania i en Valors, a càrrec de Rosa Cobo. L'acte se celebrarà el **6 de juny de 2011**, a Barcelona.

I Premi de Gènere i Docència en l'Educació Superior Olimpia Arozena Torres, organitzat per la Unitat d'Igualtat de la Universitat de València. Es poden presentar propostes fins al **8 de juny de 2011**.

Fira "Discapacidad y Empleo", organitzada per Fira de Barcelona y DisJob, Portal de Empleo y discapacidad. La fira es farà durant els dies **8 i 9 de juny de 2011**, a Barcelona.

International Consultation on development cooperation, women's rights and gender equality (Consulta Internacional en cooperació del desenvolupament, drets de les dones i igualtat de gènere), organitzat per diversos grups de dones coordinats per l'entitat BetterAid. L'esdeveniment tindrà lloc el **9 i 10 de juny de 2011**, a Brussel·les (Bèlgica).

Convocatòria 2011 dels Ajuts a la Recerca Francesca Bonnemaison, oferts per l'Àrea d'Igualtat i Ciutadania de la Diputació de Barcelona. Es poden presentar sol·licituds fins al **13 de juny de 2011**.

III Convocatòria nacional de beques a la formació dirigida a estudiants amb discapacitat 2011, oferta per la Fundació Mapfre. Es poden presentar sol·licituds fins al **15 de juny de 2011**.

V Edició "Curtmetratges per a la igualtat", organitzat per Obra Social CAM. Es poden presentar propostes fins al **15 de juny de 2011**.

I Congrés Internacional sobre Gènere, Desenvolupament i Textualitat, organitzat per la Càtedra UNESCO dones, desenvolupament i cultures i el Grup d'Estudis de gènere: traducció, història i comunicació del Centre d'Estudis Interdisciplinaris de la Dona de la Universitat de Vic. El congrés se celebrarà del **15 al 17 de juny de 2011**, a Vic.

"III Congreso universitario nacional Investigación y Género 2011", organitzat per la Unidad de Igualdad de la Universidad de Sevilla. El congrés es realitzarà els dies **16 i 17 de juny de 2011**, a Sevilla.

"VI Congreso Iberoamericano de Tecnologías de Apoyo a la Discapacidad", organitzat per la Universitat de les Illes Balears i l'Asociación Iberoamericana de Tecnologías de Apoyo a la Discapacidad (AITADIS). El congrés se celebrarà els dies **16 i 17 de juny de 2011**, a Palma de Mallorca.

Conferencia nacional de Vida Independiente, organitzada per l'European Network on Independent Living. L'esdeveniment tindrà lloc el **22 i 23 de juny de 2011**, a Bilbao.

"IV Congreso Internacional de Diseño, Redes de Investigación y Tecnología para Todos, DRT4ALL 2011", organitzat per la Fundación ONCE. El congrés se celebrarà del **27 al 29 de juny de 2011**, a Madrid.

Si voleu consultar els esdeveniments propers, podeu consultar la secció "Jornades, seminaris i congressos" que trobareu al menú esquerre de la pàgina web principal de l'Observatori per a la Igualtat.

Recull de premsa

Recull de notícies, articles d'opinió i reportatges publicats als principals mitjans estatals

UNIVERSITAT I IGUALTAT

En discapacitat, Catalunya donarà més temps a l'alumnat dislèxic per fer les proves de selectivitat, i se celebra la IV Jornada de Discapacitat i Treball. En gènere, protestes feministes i religió a les universitats i el cas dels delictes sexuals de Yale. La rectora de la URL, membre de la EUA.

01/04/11 - Los alumnos disléxicos dispondrán de más tiempo para hacer la selectividad (El País)

02/04/11 - La selectividad no penalizará las faltas de ortografía de los disléxicos (La Vanguardia)

02/04/11 - La selectivitat no penalitzarà els estudiants amb dislèxia (Avui)

02/04/11 - La selectivitat no penalitzarà les faltes de l'alumnat amb dislèxia (El Periòdic)

04/04/11 - Los universitarios se ponen en la piel de la discapacidad (Solidaridad Digital)

13/04/11 - La Universidad Carlos III de Madrid celebra hoy la IV Jornada de Empleo y Discapacidad (Diario Siglo XXI)

13/04/11 - Alumnos protestan ante la capilla de la Universidad de Barcelona en solidaridad con las detenidas de Somosaguas (La Vanguardia)

14/04/11 - Colectivos feministas encienden las protestas anticapilla en Barcelona (ABC)

15/04/11 - La rectora de la URL, miembro de la junta de la EUA (La Vanguardia)

29/04/11 - Yale y los delitos sexuales (Público)

GÈNERE

Violència de gènere. Maltractament i assetjament sexual i per raó de sexe

Maltractament

Xifres i percentatges diversos sobre l'estat del maltractament a Espanya. El govern estableix noves accions: protecció a les immigrants que denuncien i inversió per l'assistència de víctimes de maltractament.

- 03/04/11 - Doce años para aprender a quererse (El País)
- 05/04/11 - El PE aprueba un plan que garantiza la asistencia jurídica para maltratadas (ABC)
- 05/04/11 - Descienden un 1,1% las denuncias por violencia de género (El País)
- 06/04/11 - Cada día 368 mujeres denuncian malos tratos de sus parejas (ABC)
- 09/04/11 - ¿Se destapa la plaga o se extiende? (El Periódico)
- 15/04/11 - El Gobierno dará más protección a las inmigrantes ilegales maltratadas que denuncien (La Vanguardia)
- 15/04/11 - El gobierno distribuye cinco millones de euros para la asistencia a las víctimas de violencia de género (El País)
- 16/04/11 - Aído: "La desigualdad es el caldo de cultivo para la violencia de género" (La Voz de Galicia)
- 18/04/11 - Barcelona atendió a 1.220 mujeres maltratadas en 2010, un 10% más que en 2009 (La Vanguardia)

Assetjament sexual i per raó del sexe

Varis mitjans de comunicació a escrutini per declaracions d'apologia diverses a violències de gènere. El govern desarticula una xarxa de prostitució i amplia el servei de dones maltractades als casos d'assetjament laboral. Notícies sobre violència a les dones a Birmània i Líbia, i sobre dones violadores a Zimbabwe.

- 06/04/11 - El PSPV acusa a Canal 9 de permitir la apología de la prostitución con menores (El País)
- 07/04/11 - La Fiscalía estudiará el artículo de Sostres para ver si comete un delito (Público)
- 08/04/11 - ¿Violencia de qué? (El País)
- 08/04/11 - No fallaron los controles, no (El País)
- 08/04/11 - Aído asegura que los machistas que quedan en España "son los peores" (Público)
- 12/04/11 - Mujeres ocultas bajo plástico (El País)
- 14/04/11 - Desarticulada una red en Valencia que forzaba a mujeres africanas a prostituirse (La Vanguardia)
- 19/04/11 - Interior amplía a los casos de acoso laboral el servicio de atención a mujeres maltratadas (El País)
- 22/04/11 - 'La Verdad' publica una carta que justifica la violencia de género (Público)
- 26/04/11 - El ejército birmano utiliza mujeres de una minoría como escudos humanos (El Mundo)
- 26/04/11 - Zimbabwe alerta sobre el creciente número de mujeres violadoras en el país (ABC)
- 28/04/11 - 4.800 mujeres fueron asistidas como víctimas de prostitución (El País)
- 29/04/11 - EEUU asegura que Gadafi da Viagra a sus tropas para violar a mujeres (La Vanguardia)

Conciliació vida laboral i familiar

Noves dades entorn la baixa fecunditat espanyola i la dificultat per conciliar vida familiar i laboral. Noruega com a paradís de la conciliació.

- 02/04/11 - La fertilidad española, a la cola de Europa (Público)

18/04/11 - La edad media para tener un hijo en España se sitúa en los 31,06 años (El Periódico)
 29/04/11 - El Gobierno cree que los niños deben ser escolarizados "inmediatamente" después de nacer para alcanzar la conciliación (La Vanguardia)
 28/04/11 - La natalidad puede remontar si el Estado cumple su parte (El País)
 14/04/11 - Los hombres catalanes dedican 1 hora y 41 minutos menos que las mujeres en las tareas domésticas (La Vanguardia)
 14/04/11 - Equilibrio entre mujeres y hombres (El País)
 24/04/11 - Las horas cotizan al alza (El Periódico)
 28/04/11 - El paraíso de la conciliación está en Noruega (El País)
 27/04/11 - La OCDE denuncia que en España es "difícil" conciliar la vida laboral y familiar (El País)

Discriminació en el treball. Discriminació laboral i segregació ocupacional

Vàries notícies sobre dones que exerceixen càrrecs ocupats majoritàriament per homes. Desigualtats salarials i desigualtat de les dones que treballen al camp.

01/04/11 - La quinta mujer delegada del gobierno (El País)
 02/04/11 - Una mujer, al frente de la lucha contra el 'narco' en México (El País)
 03/04/11 - La aspiración de la mujer de acceder al poder aún choca con los estereotipos (La Vanguardia)
 03/04/11 - Las religiones perderán a la mujer por el patriarcado (El País)
 03/04/11 - Valor para el futuro, incógnita para el presente (El País)
 04/04/11 - "Pedí lo justo en un mundo de hombres" (El País)
 05/04/11 - Només un 20% dels nous mestres són homes (Ara)
 06/04/11 - Obama designa a la nueva presidenta del Comité Nacional Demócrata (El País)
 08/04/11 - Una mujer representará por primera vez a España ante el Vaticano (El País)
 09/04/11 - Una teniente coronel, máximo rango militar de una mujer en España (El País)
 10/04/11 - "Sin mujeres directivas es imposible ser competitivo" (El País)
 10/04/11 - La general que clavó a Gadafi en el suelo (El País)
 12/04/11 - España, entre los países con mayores desigualdades hombre-mujer en el trabajo no remunerado (El Periódico)
 14/04/11 - Mujeres a todo trapo (El Periódico)
 17/04/11 - 124 millones de mujeres invisibles (La Razón)
 18/04/11 - El 40% de las mujeres que trabajan en el campo no están aseguradas (El Mundo)
 20/04/11 - La inspectora Ana Martín se convierte en la primera mujer que comanda a los Bomberos de la Generalitat (La Vanguardia)
 21/04/11 - "Los ciudadanos se sorprenden cuando les doy mi teléfono" (El País)
 24/04/11 - Noruega lija su techo de cristal (La Vanguardia)

Desigualtat per raó de gènere

La pressió estètica social sobre les dones. Les diferències sexuals d'homes i dones. Lleis sàliques reals i desigualtats digitals i econòmiques.

06/04/11 - Una de cada tres mujeres cambiaría un año de vida por conseguir una figura ideal (La Vanguardia)
 11/04/11 - Las páginas web proanorexia y probulimia aumentan un 470% en un año (La Vanguardia)
 18/04/11 - ¿Y si es niña? (El País)
 22/04/11 - El 'via crucis' de una mujer por participar en una procesión de Semana Santa (La Vanguardia)
 22/04/11 - "Se debe educar a ambos sexos de forma separada" (El País)
 26/04/11 - "El hombre es el sexo débil, es una cuestión metabólica" (La Vanguardia)
 28/04/11 - La brecha digital entre hombres y mujeres se reduce un 11% en España (La Vanguardia)

29/04/11 - La crisis aumenta la desigualdad entre sexos en Asia, según un informe (ABC)

Accions i polítiques per a la igualtat

Espanya aporta fons per les dones africanes. Implantació de la prohibició total del vel a França i conseqüències. Noves accions del govern en pro dels anticonceptius i el dret a decidir sobre les aborcions. La lluita dels Mossos d'Esquadra contra els matrimonis forçats. Hipoteques a mitges: igualtat o discriminació?

03/04/11 - "La desigualdad se subsana legislando" (El País)

08/04/11 - España reafirma su compromiso con las mujeres africanas a pesar de la crisis (ABC)

08/04/11 - Agentes de la Policía Local ejercerán de mediadores en los barrios más conflictivos (La Vanguardia)

09/04/11 - España anuncia en Namibia nueva aportación a Fondo para la mujer en África (ABC)

11/04/11 - Mujeres namibias tejen la seda para salir de la pobreza (ABC)

11/04/11 - Francia estrena hoy la ley que prohíbe usar el velo integral (El País)

11/04/11 - Varias detenciones en Francia por el veto al velo integral (El País)

11/04/11 - El Gobierno opta por el uso equilibrado del velo en espacios públicos (La Vanguardia)

12/04/11 - Francia estrena el veto al 'burka' con protestas y detenciones (El País)

15/04/11 - El velo islámico integral en España, la excepción mal vista (El Mundo)

14/04/11 - El PP hará en campaña una convención sólo con candidatas (La Vanguardia)

15/04/11 - Un juez impide a un médico de familia la objeción al aborto (El País)

20/04/11 - Sanidad financia la píldora tradicional y un anticonceptivo subcutáneo (La Vanguardia)

20/04/11 - Sanidad amplió la oferta de anticonceptivos (El País)

17/04/11 - La igualdad atrae clientes (El País)

24/04/11 - Los Mossos abortan quince uniones forzadas en un año (La Vanguardia)

24/04/11 - Contra los matrimonios forzados (La Vanguardia)

26/04/11 - Hipotecas a partes iguales (El País)

30/04/11 - La hipoteca a medias, ¿justicia o desigualdad? (El Mundo)

30/04/11 - Lo que la hipoteca unió, que no lo separe el juez (El País)

Visibilització. Visibilització del sexisme, sensibilització i creació d'un estat d'opinió

Exposicions sobre química, poesia i fotografia. Denúncia de la situació de la dona a Colòmbia i les viudes de l'Índia, lloança del paper de les dones gitanes en les seves comunitats, revolucions i dones àrabs. Estudis sobre l'origen de la violència de gènere i el patriarcat, i sobre els feminismes actuals. Es publica la llista de les 100 dones espanyoles més influents.

01/04/11 - ONGs de Colombia denuncian que el cuerpo de la mujer sea territorio de guerra (ABC)

02/04/11 - Líderes colombianas alertan del conflicto que sufre su país (El País)

02/04/11 - Peñíscola busca el orgen de la violencia de género en el siglo XXI (El Periódico)

05/04/11 - ¿Será el feminismo el próximo producto de exportación polaco? (El País)

05/04/11 - Los retos de la mujer emprendedora (El Mundo)

06/04/11 - Pilar Rahola, premio UN Watch de derechos humanos (La Vanguardia)

07/04/11 - La dona amb més química (Ara)

07/04/11 - Tras el rastro del patriarcado (El País)

07/04/11 - No seas Manolo, no seas Maripili (El País)

08/04/11 - Gorostiaga destaca el papel de las mujeres gitanas para transformar su pueblo (ABC)

09/04/11 - Mujer de poesía (El País)

10/04/11 - El periodismo bien vale riesgos (El Periódico)

12/04/11 - Seara culpa a la iglesia de relegar a las mujeres al hogar en el franquismo (Faro de Vigo)

13/04/11 - Esperanza Aguirre, en el ranking de las Top 100 mujeres líderes españolas (La Vanguardia)

13/04/11 - La banquera Ana Patricia Botín y la deportista Edurne Pasaban, entre las 100 mujeres españolas líderes (El Periódico)

14/04/11 - Un estudio sitúa a Barberá entre las mujeres más influyentes de España (ABC)
 14/04/11 - "Ser viuda es peor que ser intocable" (El País)
 14/04/11 - Las cien más influyentes (El Norte de Castilla)
 16/04/11 - Verdades de una mujer árabe (El País)
 16/04/11 - ¿Feministas sin saberlo? (El País)
 17/04/11 - Las cremalleras llegan al sud (El Periódico)
 17/04/11 - La revolución de las mujeres impulsa las revueltas árabes (Público)
 17/04/11 - Por las mujeres paquistanís (El Periódico)
 27/04/11 - Nueva mística de la feminidad (El País)
 29/04/11 - Excusas e imposturas (El País)

DISCAPACITAT

Accessibilitat

Les xarxes socials suspenen en accessibilitat.

04/02/11 - Las redes sociales suspenden en accesibilidad para discapacitados (El Periódico)
 05/02/11 - Un 40% de españoles no puede acceder a las redes sociales (Público)
 11/04/11 - El Foro de Innovación sobre cajeros automáticos analizará su accesibilidad (ABC)

Discriminació

Continua la polèmica del polític valencià Rus entorn les seves paraules sobre els discapacitats. Discriminació dels discapacitats en l'oci i el món laboral.

01/04/11 - Aspace considera que Rus "se burló" de los discapacitados (ABC)
 16/04/11 - El Gobierno denuncia la conducta de acoso de Rus a los discapacitados (El País)
 13/04/11 - Ocio sin discriminación (El Periódico)
 30/04/11 - FEAPS afirma que el 60% de las personas con discapacidad intelectual en condiciones de trabajar está en el paro (Qué!)

Accions i polítiques per a la igualtat

Problemes de la Llei de Discapacitat i regulació de quotes. Polèmica sobre la suposada petició de la Generalitat de matricular els infants discapacitats en escoles especials.

08/04/11 - Investigadores mostrarán avances asistenciales para mayores y discapacitados (ABC)
 11/04/11 - La ley de dependencia apenas llega a un 4% de los enfermos mentales (El País)
 13/04/11 - Las personas con discapacidad accederán más fácilmente a la cultura a partir de mayo (Diario del Siglo XXI)
 16/04/11 - Dependencia 'low cost' (El País)
 16/04/11 - Un tercio de los dependientes aún espera recibir ayudas en España (El Periódico)
 19/04/11 - Generalitat regula la cuota de discapacitados que han de asumir las empresas (ABC)
 20/04/11 - Contratación de personas con discapacidad (Cinco Días)
 24/04/11 - Planes para los servicios sociales (El País)
 25/04/11 - Ensenyament pide a los que se matriculen en escuelas especiales (El Periódico)
 25/04/11 - Ensenyament niega que aconseje colegios de educación especial para alumnos discapacitados (El Periódico)
 25/04/11 - La Generalitat niega que aconseje a discapacitados ir a colegios especiales (La Vanguardia)

Visibilització

Es publiquen estudis sobre la discapacitat i la pobresa, i les dones discapacitades i el masclisme. Persones i organismes donen visibilitat a la discapacitat des de diferents àmbits.

07/04/11 - El CERMI edita una monografia sobre discapacidad, pobreza y derechos humanos (La Información)

11/04/11 - Entidades sociales sensibilizarán sobre la violencia machista en discapacitadas (La Vanguardia)

16/04/11 - Visiones y visionarios (El Mundo)

23/04/11 - La ética en la dirección de centros par apersonas con discapacidad, tema central del última Foro Isterria (20 Minutos)

28/04/11 - Juan Palau, una vida alentando a los discapacitados (El País)

Observatori per la Igualtat de la Universitat Autònoma de Barcelona

CONTACTE

Edifici del Rectorat
Despatx A/2028
08193 Bellaterra (Cerdanyola del Vallès) – Barcelona
Telèfon: +34 93 581 29 29
E-mail: observatori.igualtat@uab.es

Horari d'atenció: De dilluns a divendres de 9:00h a 14:00h i de 14:30h a 16:30h. Durant el mes de juliol, de 8:00h a 14:00h.

EQUIP

María José Recoder Sellarés, *Comissionada per a les Polítiques d'Igualtat*
Carolina Gala Durán, *Directora de l'Observatori per a la Igualtat*
Laura Duarte Campderrós, *Tècnica d'Igualtat*
Anna Mas Casadesús, *Becària de col·laboració*
Gretel Rizo Peña i Edith Mariana Rebollar Sánchez, *Alumnat de màster en pràctiques*